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  آمارهای مختلفی وجود دارد که نشان 
می دهد، گاز تولیدی کشور به هدر می رود؛ 

این گاز در چه بخش هایی غیربهینه 
مصرف می شود و آمار این هدررفت چگونه 

است؟
ــرژی  پایه در کشور  گــاز طبیعی به عنوان ان
وجود دارد و در حال حاضر بیش از 70 درصد 

انرژی کشور به گاز وابسته است.
تولیدات، انتقال و توزیع آن، با هزینه زیاد 
و هم با زحمت و مشقت فــراوانــی صورت 
می گیرد و ما باید ازهدررفت آن در بخش های 

مختلف جلوگیری کنیم.
 سازمان ملی استاندارد، گزارشی را در سال 
1402 در رابطه با میزان هــدررفــت گــاز در 
بخش های  و  صنایع  مختلف  بخش های 
ج از معیار مصرف  مختلف مصرف که خار

عمل کردند، منتشر کرد.
در آن گزارش، عمده ترین بخش هدررفت 
کــه بــا آن مــواجــه هستیم، در ســه بخش 
اســت؛ یکی بخش صنایع فــلــزی، اعــم از 
آهن، فــولاد، سرب و... است، بخش دیگر 
درخصوص بخش های نیروگاهی و بخش 
سوم، بخش های پالایشگاهی و پتروشیمی 
را شامل می شود که در این بخش ها مازاد 
انرژی مصوب سازمان ملی استاندارد، مصرف 
داشتیم. نکته اساسی اینکه، شدت مصرف 

انرژی در کشور ما فوق العاده بالاست.
یعنی میزان انرژی که ما برای تولید یک واحد 
برابر میانگین  تقریباً دو  مصرف می کنیم 
جهانی است و نسبت به کشورهای منطقه، 
تا   5 از  بالاتر  یعنی  ــت،  بالاتر اس به مراتب 
6 برابر و هر حـــوزه ای را مــورد مطالعه قرار 
می دهیم، می بینیم با اتلاف انــرژی بالایی 

ــه رو هستیم؛ از بخش های کشاورزی و  روب
گلخانه ای گرفته تا بخش صنایع سیمان، 
فولاد و ... در پالایشگاه های گاز که بخشی 
به عنوان مشعل سوزی داریم، این هدررفت 
باعث شده با پدیده ای تحت عنوان ناترازی به 
صورت کلان و به صورت ویژه تر تحت عنوان 
ــه رو شویم. میزان عرضه و  ناترازی گاز روب
تقاضا، به خصوص در دوره های پیک مصرف، 

با هم همخوانی ندارد.
 

  هفته  گذشته از بازار بهینه سازی انرژی 
و محیط زیست و همچنین معامله گواهی 

صرفه جویی در بورس رونمایی شد. 
این بازار چگونه کار می کند و این گواهی 

چگونه باعث صرفه جویی و کاهش مصرف 
می شود؟

ــرژی و  ــ ــازار بــهــیــنــه ســازی انـ ــ ــامــه بـ ــیــن ن آی
محیط زیست سال 96 به تصویب رسید، اما 
اجرای این فرآیند با کندی بسیاری مواجه 
می شود و عملاً اقدام عملیاتی خاصی نه در 
حوزه وزارت نیرو و نه در حوزه وزارت نفت 

صورت نگرفت.
ما طی سال گذشته که در شرکت ملی گاز 
مدیریت انرژی و کربن را راه انــدازی کردیم، 
یکی از اقدامات زیرساختی که دنبال کردیم 
این بود که در گام اول بتوانیم پذیرش این 
را در بورس  گــاز  گواهی های صرفه جویی 
1402 محقق شــد و  بگیریم کــه در بهمن 
این  معامله  اولین  بتوانیم  کردیم  تــلاش 
گواهی ها را در بورس انرژی رقم بزنیم؛ از این 
جهت که بتوانیم در ذهن سرمایه گذارانی 
که می خواهند در بهینه سازی سرمایه گذاری 

کنند، اطمینان خاطر ایجاد کنیم.

گواهی های صرفه جویی به دو بخش اوج و 
غیر اوج تقسیم می شود. گواهی دوره اوج را 
طبق توافقی که با بورس انرژی داشتیم از 
ابتدای آبان ماه تا پایان اسفندماه هر سال در 
نظر گرفتیم و گواهی دوره غیر اوج را از ابتدای 
فروردین ماه تا انتهای مهرماه در نظر گرفتیم.

مهم ترین نکته  گــواهــی هــایــی کــه صــادر 
ــت کــه شــرکــت ملی گاز  ــن اس می شوند ای
تضمین می کند که حتی در دوره اوج مصرف 
اگر کسی بخواهد گواهی خود را تبدیل به گاز 
کند، گاز به او تحویل می دهیم به شرطی که 

گواهی اش متعلق به دوره اوج باشد.
همچنین این امکان به وجود آمده که اگر 
بخواهند در قبوض گازشان اعمال شود، 
گواهی ها را عرضه می کنند و می توانند با آن 

تسویه قبض گاز خود را انجام دهند.
فرآیند معامله این گواهی در بورس انرژی به 
این صورت است که یک سرمایه گذار می تواند 
ــازار انــرژی که در حــوزه گاز،  طرحش را به ب
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت است، 
ح ارزیابی فنی-اقتصادی  ارائــه کند، آن طر
می شود و شرکتی که قرار است »ام  اند  وی« 
را انجام دهد تعیین می شود و به کمیسیون 
صرفه جویی انــرژی که در سازمان برنامه  و 

بودجه است، ارائه می شود.
آنجا بررسی نهایی صــورت می گیرد و اگر 
ح به تصویب برسد به شرکت ملی گاز  طر
ابلاغ می شود. سرمایه گذار سرمایه گذاری 
می کند و بعد از اینکه صرفه جویی محقق 
ــدازه ای کــه شرکت ام انــد وی،  ــ شــد، بــه ان
صحه گذاری  را  شــده  محقق  صرفه جویی 
می کند، ما برایش گواهی صرفه جویی صادر 
آنها گواهی های  به  می کنیم که اصطلاحاً 

پسینی می گوییم.
با همکاری معاونت برنامه ریزی وزارت نفت 
در حال تدوین شیوه نامه ای برای گواهی های 
پیشینی هستیم که در واقع برای پروژه های 
بهینه سازی ابزار تأمین مالی باشند؛ یعنی 
طرح تصویب اولیه را می گیرد و بعد ازمصوب 
شدن و ابلاغ به شرکت ملی گاز، می توانیم 
طی یک فرایند و شیوه ای که در حال مدون 
شدن اســت، گواهی صرفه جویی پیشینی 
را صادر کنیم و سرمایه گذار این را در بازار 
بــورس انــرژی به فــروش می رساند و منابع 

مالی را برای اجرای پروژه تأمین می کند.
ــورد  در انــتــهــای اجــــرای پــــروژه دوبـــــاره م
صحت سنجی قرار می گیرد، اگر صرفه جویی 
به همان میزان که پیش بینی شده بود، باشد 
ما از قبل گواهی ها را پرداخت کردیم و اگر 
مــازاد بر آن محقق شده بود، گواهی مازاد 
می دهیم و اگر کمتر بود یا باید خودشان 
تسویه کنند یا ضمانت نامه هایی که از آنها 
اخذ شده بود به اجــرا گذاشته می شود تا 

منافع حاکمیت تضمین شود.
 

  به بحث هدفگذاری صرفه جویی 9 
میلیارد مترمکعبی در سال اشاره کردید، 

این اتفاق چه زمانی محقق خواهد شد؟
طبق دستورالعمل بازار بهینه سازی انرژی 
و محیط زیست، سقف تعهداتی که جهت 
صدور گواهی برای شرکت ملی گاز در نظر 

گرفته شده، 10 میلیارد متر مکعب است.
ــه مــصــوبــه شـــورای  ــی ک ــای ــرح ه یــکــی از ط
ــاده 12 رفــع موانع  اقتصاد را دارد و ذیــل م
ح تعویض  ــر تولید رقــابــت پــذیــر اســـت، ط
بخاری هاست که شرکت ملی گــاز مکلف 

معاون وزیر نفت با بیان اقدامات شرکت 
ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی در 
دولت سیزدهم گفت: یکی از اقدامات 
انجام شده رفع چالش کارت سوخت بود 
و حدود 15 میلیون کارت را در سه نوبت 

تأمین کردیم.
برنامه صف اول با حضور جلیل سالاری، 
معاون وزیــر نفت و مدیرعامل شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی به 
بررسی موضوع عملکرد صنعت پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی پرداخته شد که 

مشروح آن در ادامه بیان می شود.
جلیل سالاری در این برنامه گفت: زمانی 
که ما وارد مجموعه شدیم، مواجه با کرونا 
بودیم، مصرف کشور بسیار پایین بود، از 
یک طرف دیگر؛ دولت گذشته یک سری 

تعهداتی ایجاد کرده بود، شاید نزدیک 11 
میلیون بشکه بنزین تعهدات ایجاد شده 
بود. بخشی از تعهدات را مبالغش را هم 

گرفته و در خزانه هزینه شده بود.
 معاون وزیر نفت افزود: برای صادرات، 
یعنی تعهد شده بود با یک قیمت ثابتی 
بدون اینکه محموله تحویل شود و یک 
بخشی از محموله هم صــادر شــده بود 
ولی منابع آن وصول نشده بود، هنوز هم 
مشکل است؛ نزدیک 3۸5 میلیون دلار 
منابع، وصــول نشده بود و به اشخاص 
واسطه صادر شده بود. این افراد مراجعه 
می کردند نزدیک 24 تا 25 شرکت بودند، 
اینها را باید تعیین تکلیف و رفــع تعهد 

می کردیم.
 وی افــزود: در این بخش تلاش شد که 
هم  قیمت ها  را،  تعهدات  آن  تــدریــجــاً 
ــازل بــود شاید بشکه ای هشت  خیلی ن
تا 2۸ دلار صــادر شــده بــود؛ ولــی بعد ما 
باید بشکه ای 55 تا 60 دلار این تعهدات 

را می دادیم، چون این مبالغ را دریافت 
کــرده بودند. مبالغ هم به حساب های 
شرکت نبود، عملاً اینها به خزانه واریز 
ــود. تدریجاً  شــده بــود و مصرف شــده ب
هم شرایط به گــونــه ای بــود که بخشی 
هم از مخازن مصرف شده بــود. ما هم 
مواجه بودیم با ایام زمستان، قطعاً باید 
بخش ذخیره سازی را یک مقدار توسعه 
مــی دادیــم، نیاز بــود که ذخیره سازی را 
افزایش دهیم، از آن طرف مواجه بودیم 
با وضعیت سامانه مان، در ابتدای ورود 
به مجموعه؛ مشکل محک سامانه بود، 
چون به سامانه توجه نشده بود؛ بحث 
پشتیبانی آن، قشر زیادی از مردم بودند 
که مشکل کارت داشتند، شاید نزدیک 

یک تا یک و نیم میلیون نفر.
 

اتمام مأموریت کارت سوخت ها در 
دولت سیزدهم

معاون وزیــر نفت افـــزود: ما نزدیک 15 

میلیون کـــارت را در ســه نــوبــت تأمین 
کردیم. زمان تحویل کارت به مردم؛ یکی 
از ســؤالات مردم و درخواست ها بود. با 
اقداماتی که انجام شــد، زمــان را کوتاه 
کــردیــم، حتی یــک سامانه درخــواســت 
گذاشتیم که نیازی به مراجعه به پلیس 
10+ نباشد که زمان یک ماهه شد. الان 
هم در بازه یک هفته کارت سوخت را به 
مــردم تحویل می دهیم. به مــوازات آن، 
یکی از تکالیفی که در مجموعه بود، بحث 
تمرکز حساب ها و شفاف سازی بود. ما 
نزدیک ۸00 حساب یک طرفه و دو طرفه 
داشتیم. اینها از سال 97 تکلیف شده 
بود، کسی اقدام نکرده بود، این حساب ها 
را حساب واحد خزانه کردیم. تمام اینها را 

متمرکز کردیم.
 وی افــزود: شرکت های پشتیبان فعال 
شــد و کــارت خــوان هــا عملاً بــا توجه به 
شرکت های دانش بنیان بومی شد و الان 
ما یک سامانه جی تی اس هم گذاشتیم 

ح کرد مدیر کربن و انرژی شرکت ملی گاز در گفت وگو با »ایران اقتصادی« مطر

 گواهی صرفه جویی پیشینی، ابزاری مهم 
برای صرفه جویی گاز در کشور

فشـــار ســـنگین شـــدت بالای مصرف انرژی بر پیکر اقتصاد ایران، معضلی مهم اســـت که از دو دهه قبل بدین  ســـو دائماً بخشـــی از منابع کشور 
را به هـــدر می دهد.

شـــدت مصرف انرژی در ایران نســـبت به کشـــورهای پیشـــرفته ۳ تا ۴ برابر بوده که همین امر ضرورت پرداختن به موضوع بهینه سازی را تقویت 
می کند. گفته می شـــود که از ابتدای برنامه پنجم تا انتهای برنامه ششـــم توســـعه باید شـــاخص شدت مصرف انرژی در کشـــور ۵۰ درصد کاهش 

می یافـــت، اما در عمل این اتفاق نیفتاد. از قرار معلوم، ۳۶ میلیارد دلار پروژه در شـــورای اقتصاد برای بهینه ســـازی در بخش هـــای مختلف وجود دارد.
جـــواد اوجـــی وزیر نفت، با اشـــاره به اینکه صنعت نفت یکی از مهم ترین صنایع کشـــور اســـت، افزوده که تأمین امنیت انرژی کشـــور برعهده ایـــن وزارتخانه بوده و 9۵ درصد انرژی کشـــور از 
نفت تأمین می شـــود. گزارش ها نشـــان می دهند، ۲۴9 میلیارد مترمکعب گاز طبیعی در کشـــور طی ســـال گذشـــته مصرف شـــده که این مقدار نســـبت به ســـال پیش از آن )۱۴۰۱( ۷ میلیارد 

مترمکعب افزایش یافته است.
در راســـتای پذیرش گواهی صرفه جویی گاز در بورس انرژی و ســـرمایه گذاری در پروژه های بهینه ســـازی گاز، گفت و گویی با ســـاجد کاشـــفی، مدیر کربن و انرژی شـــرکت ملی گاز انجام شده 

که از نظـــر می گذرد:

گفت وگو
ح ظرف مدت 5 سال 4.1  است در این طر

میلیون دستگاه بخاری را عوض کند.
به ازای هر دستگاه بخاری که با برچسب 
A جایگزین بخاری های مرسوم و  ــرژی  ان
عادی می شود باید طی مدت 5 سال، 466 
مترمکعب گواهی بدهیم که اگر محاسبات 
آن را انجام دهیم، ظــرف مــدت 5 سال، 
صرفه جویی  گواهی  متر مکعب  میلیارد   9
ــه در طــرح  ــرض مـــی شـــود کـــه قــابــلــیــت ع
تعویض بخاری های با راندمان بالا به جای 
بخاری های با راندمان پایین و مرسوم است.

 
  هدفتان برای صدور این گواهی ها به 

طور مشخص چه بود؟
مهم ترین چالشی که در بحث بهینه سازی 
انــرژی وجود دارد، این است که پروژه های 
بهینه سازی انــرژی به واسطه پایین بودن 
قیمت های انرژی در کشور ما از نظر اقتصادی 

مقرون به صرفه نیستند و به صورت عادی، 
هیچ سرمایه گذاری علاقه مند نیست، چرا که 
هزینه بر است و قیمت گازی که از کوره های 
آجرپزی دریافت می کنند به اندازه ای نیست 

که برای سرمایه گذاران انگیزه ایجاد کند.
گواهی های صرفه جویی کمک می کند در 
دوره اوج مصرف که صنایع ما با محدودیت 
روبه رو می شوند و عمدتاً توان مالی خیلی 
خوبی هم دارند، به واسطه کاهش عدم النفع 
خود، در طرح های بهینه  سازی سرمایه گذاری 
کنند و در قبالش گواهی دریافت کنند یا 
گواهی های صرفه جویی شــده را در بــازار 
بورس انــرژی خریداری کنند و بتوانند گاز 
خود را در دوره اوج مصرف دریافت کنند تا 

بتوانند تولید خود را ادامه دهند.
پس علت رفتن ما به سمت گواهی ها این 
است که اینها به عنوان یک ابزار انگیزشی 
بتواند بــازار بهینه سازی را در کشور ایجاد 
کند و رونق بخشد.  نکته جالب توجه این 
است، ما در روزی که رونمایی داشتیم 25 
میلیون مترمکعب از مجوزی را که دریافت 
کرده بودیم برای دوره اوج عرضه کردیم و 25 
میلیون مترمکعب برای دوره غیر اوج و در 
کمتر از نیم ساعت گواهی های دوره اوجی را 
که عرضه کرده بودیم طی رقابتی که در بازار 
شکل گرفت، به قیمت 7 هزار تومان به ازای 
هر مترمکعب، یکی از شرکت های فولادی 
خریداری کرد، در حالی که تعرفه شرکت های 
فــولادی در سال گذشته و امسال حدود 4 
هزار تومان بوده و این نشان می دهد اگر ما 
این اطمینان را در سرمایه گذاران ایجاد کنیم 
که اگر گواهی ای برای دوره اوج صادر شد، 
شرکت ملی گاز خودش را مکلف و موظف 
می داند گاز را تحویل دهد، این طرح شکل 
می گیرد و شرکت های بهینه سازی می توانند 

رونق بیشتری پیدا کنند.
 

  بحثی درخصوص اطلس بهینه سازی 
گاز مطرح شد، این طرح به کجا رسید؟

زمانی که مدیریت کربن و انرژی در شرکت 
ملی گاز شکل گرفت ما به سمت داده ها و 
مطالعاتی که پیش تر انجام شده بود، رفتیم.

طبق اساسنامه شرکت ملی گاز، مدیریت 
مصرف جزو وظایف شرکت ملی گاز نیست، 
بلکه وظیفه شرکت ملی گاز طبق اساسنامه، 

فرآورش، انتقال و توزیع گاز است.
تولید گاز هم برعهده ما نیست و در حوزه 
وظایف شرکت ملی نفت است و در انتهای 
ایــن زنجیره که مدیریت مصرف اســت در 
حــوزه وظایف شرکت بهینه سازی مصرف 
سوخت است، اما با توجه به اینکه با چالش 
ناترازی عرضه و تقاضای گاز مواجه هستیم، 
همه بخش های مختلف حاکمیت، مردم 
و رسانه ها، شرکت ملی گاز را در این زمینه 

پاسخگو می دانند.
شرکت ملی گاز برای اینکه تمرکزی در حوزه 
و  کربن  مدیریت  کند،  ایجاد  بهینه سازی 

انرژی را ایجاد کرد.
به  ما  گرفت  شکل  مدیریت  اینکه  از  بعد 
دنبال مطالعات قبلی رفتیم تا ببینیم چه 
ظرفیت هایی برای بهینه سازی وجود دارد تا 

بتوانیم آنها را فعال و دنبال کنیم.
ما با یک خلأ مواجه شدیم که نمی دانستیم 
چه ظرفیت هایی برای بهینه سازی، به عنوان 
مثال در صنعت سیمان یا در صنعت فولاد 
و... وجود دارد که برای آنها برنامه ریزی کنیم 
و با سرمایه گذاران مذاکره و آنها را جذب 
کنیم. از طرف دیگر وقتی قانون 26 اصلاح 
الگوی مصرف، منتشر و مطالعه شد که در 
صنعت سیمان، عمده انحراف مصرف در 
استان فارس اتفاق می افتد، همین مسأله 
ــولاد در استان کرمان اتفاق  در صنعت ف
می افتد، یعنی هم سهم زیادی از مصرف گاز 
آن استان به صنعت فولاد اختصاص پیدا کرد 
و هم اینکه بیشترین انحراف مصرف را در آن 

استان داشتیم.
اقدامی  گرفتیم  تصمیم  دلیل  همین  به 
کشور  بهینه سازی  اطــلــس  عــنــوان  تحت 
انجام دهیم، به این معنا که مشخص کنیم 
بهینه سازی  قطب  به  ــارس  ف استان  مثلاً 
ــود؛ هم مصرف  صنعت سیمان تبدیل ش
سیمان در آنجا بالاترین انواع مصارف است 
و هم اینکه بیشترین انحراف مصرف دارد، 
یعنی اگر آنجا شرکت گاز استان با همکاری 
شرکت های بازرسی فنی که ذیل سازمان ملی 
استاندارد هستند، شرکت های دانش بنیان و 
دانشگا هایی که در استان فارس وجود دارد، 
موضوع را مورد مطالعه قرار دهد و خروجی ما 
یک بسته سرمایه گذاری برای بهینه سازی در 
صنعت سیمان که در قالب بازار بهینه سازی 
انرژی و محیط زیست شود که بتوانیم آن را 
پیاده سازی کنیم و از طرف دیگر، قابلیت 
را  به صنایع سیمان در کل کشور  تعمیم 
داشته باشد. به همین ترتیب استان کرمان 
را به عنوان قطب بهینه سازی صنعت فولاد و 
آهن مشخص کردیم، استان اصفهان را به 
عنوان قطب بهینه سازی صنعت آجر در نظر 
گرفتیم و در حوزه کاشی و سرامیک، استان 

یزد را مدنظر قرار دادیم.
ــواع مصارف  ــم ایــن موضوع را به ان بنا داری
دیگری که در حوزه گاز وجود دارد، تعمیم 
گلخانه ای،  بخش های  جمله  از  دهــیــم. 
مــرغــداری و سایر صنایع انــرژی بــری که در 
بتوانیم بسته های  و  ــد  کشور وجــود دارنـ
بسیار مناسبی را برای سرمایه گذارها آماده 
کنیم تا زمانی که با آنها مذاکره می کنیم 
بتوانیم بگوییم که اگر شما به عنوان مثال، 
تمایل دارید در استان فارس سرمایه گذاری 
کنید، علاوه بر پروژه هایی که در این استان 
وجود دارد، چنین پروژه هایی نیز در حوزه 
بهینه سازی قابلیت تحقق دارد و در قبالش 
می توانیم با گواهی صرفه جویی گاز، اینها را 
تأمین مالی کنیم و بازپرداخت سرمایه را 

برایشان داشته باشیم.

با این اقدامات، جمع بندی شما چه خواهد بود؟

ـــرش بـ

در این یک سالی که از ایجاد مدیریت انرژی و کربن در شرکت ملی گاز می گذرد، اقدامات زیرساختی بسیار خوبی در این حوزه، به خصوص در حوزه مصرف گاز 
مشترکین برداشته شده است. مهم ترین این اقدامات، بحث گواهی صرفه جویی گاز و ایجاد و راه اندازی بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست است. از طرف دیگر به 

جهت ایجاد بازار برای این گواهی ها، تدوین اطلس بهینه سازی کشور را در دستور کار قرار دادیم. 
علاوه بر اینها سعی کردیم یک سری ارتباطات برون دستگاهی را ایجاد کنیم که از جمله آنها می توان به ارتباط با وزارت میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اشاره کرد که طرحی به عنوان گردشگری سبز را آغاز کردیم و قدم های اولیه را در این 
حوزه برداشتیم که شهر مشهد و شهر شیراز به عنوان پایلوت گردشگری سبز انتخاب شدند.

این طرح در قالب بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست اصلاح شد و بهسازی انرژی در اماکن گردشگری و اقامتی را 
که بیشترین آنها در شهرهای مشهد و شیراز هستند، مورد ارزیابی و کارسازی قرار می دهد. ما نیروگاه هایی تحت عنوان 

نیروگاه های کوچک مقیاس داریم و طی تفاهمی که با آنها داریم، هشت ماه در سال که فصول گرم هستند، تعهد تضمین 
سوخت آنها را برعهده داریم و در فصول سرد، بسیاری از این نیروگاه ها با قطعی و محدودیت گاز مواجه می شوند. طبق 

برنامه ریزی های انجام شده، تفاهمنامه ای را با انجمن تولیدکنندگان ترکیبی برق، حرارت و برودت امضا می کنیم که طی آن 
دو اقدام مناسب صورت می گیرد.

در صورتی که هر نیروگاه سی  اچ  پی، بخش بازیافت حرارتی را اجرا کند و عملاً تأمین گرمایش صنایع 
یا شهرک های مسکونی اطراف خود را برعهده بگیرد، شرکت ملی گاز تضمین می کند که گاز 
آنها را در فصول سرد سال هم تأمین کند، چون این باعث می شود که بازدهی و راندمان این 

نیروگاه ها بشدت افزایش پیدا کند و از طرف دیگر زمانی که تأمین گرمایش محدوده های 
اطراف خود را، چه در بخش صنعتی و چه در بخش مسکونی برعهده می گیرند ما با 
صرفه جویی مصرف گاز در آن بخش ها مواجه می شویم و طبق تفاهمی که با آنها به 

امضا می رسانیم، حداقل بخشی از تأمین منابع مالی آنها را از قبل صدور گواهی های 
صرفه جویی تأمین خواهیم کرد و امیدواریم اقداماتی که در این حوزه ها صورت می گیرد 

منجر به این شود که انرژی را در کشورمان بهتر مصرف کنیم و بتوانیم از این مزیت 
خدادادی که در اختیار کشورمان قرار گرفته، بهتر استفاده کنیم.

 ۴۵ میلیون لیتر سوخت در نیروگاه ها 
به صورت میانگین مصرف می شود

که مرتب پایش مــی شــود. خرابی ها از 
ــد. این  ــد آم ــد بــه زیــر پنج درص 45 درص
اقداماتی که در این بخش در آن گام انجام 
شــد. از آن طــرف هم تــلاش کردیم که 
نه  کنیم،  حل  را  خاموشی  مشکل  هم 
دیگر در آن زمستان 1۸ میلیارد سوخت 
برای نیروگاه ها دادیم، مصارف یک دفعه 
رشدش صعودی شد؛ 75 میلیون مصرف 
بود این عدد رسید به 94، سال بعد رسید 
به 105، بعد رسید به 11۸ یعنی افزایش 
تصاعدی با همان زیرساخت های قبل، 
یک اتفاقاتی هم افتاده بود که هر گونه 
توسعه را ممنوع کــرده بودند، یعنی در 
بخش ایجاد ذخیره، مخازن و غیره، ما 
آن مصوبات را اصلاح کردیم، عملاً رفتیم 
طرح های توسعه را در مجموعه ها شکل 

دادیم.
جلیل ســالاری ادامــه داد: در سال 1400 
این عدد نزدیک به 37 و 7 دهم میلیارد 
مصرف بنزین مان بود، 1401 این رسیده 
به 3۸ و سه دهم، 1402 رسید به 42 و سه 
دهم. الان پیش بینی ما 46 است، یعنی 
تفاوت اینها یک عدد 39 میلیون لیتری 
است و اگر نفت گاز و سایر فراورده ها را 
هم اضافه کنیم، یعنی ما 41 میلیون لیتر 
در این بازه زمانی افزایش داشتیم. چه 

اتفاقی افتاده؟ ما تعداد ناوگان حمل و 
نقل مان هم در حوزه سواری سبک بخش 
بنزینی، هم دیزلی؛ حــدود 31 میلیون 
هستند با مجموعه موتورسیکلت ها که 
نگاه کنیم و غیره. پس این نشان می دهد 
که خودروها فرسوده است، نیاز به نوسازی 
ناوگان احساس می شد. اسقاط خودروها؛ 
همان طور در سال ۸6 انجام می دادیم، 
اتفاق بیفتد. از یک طرف دیگر میزان 

مصرف است.
 

یک لیتر گازوئیل در افغانستان 
نزدیک ۵۱ هزار تومان است

 وی افزود: ما گازوئیل داریم 300 تومان، 
این شکاف قیمتی، خودش زمینه ای برای 
قاچاق است؛ بنابراین ما در بخش حمل 
و نقل، علیرغم اینکه تکلیفی از قانون 93 
و 97 بوده، سامانه سپه تن و سیپاد بوده، 
اجــرا نشده بــود، الان سامانه پیمایش 
ح مپینگ  ــر برخط خــودمــان آمــدیــم ط
را گذاشتیم، بر اساس این از ماه آینده 
هم در حــوزه خــودروهــای سنگین اجرا 
می کنیم که عملاً خودرویی که فعالیت 
دارد، عملکرد دارد، بتواند سهمیه سوخت 
خود را دریافت کند و امیدواریم با همین 
اقــدامــات هــم بتوانیم بخشی از حــوزه 

مدیریت مصرف را انجام دهیم.

۴۵ میلیون لیتر سوخت در 
نیروگاه ها به صورت میانگین 

مصرف می شود 
وی افزود: نزدیک 44 تا 45 میلیون لیتر 
سوخت در نیروگاه ها به صورت میانگین 
مصرف می شود. این عدد یک عدد قابل 
ــت. بــه نیروگاه ها در حــوزه  توجهی اس
راندمان توجه کردیم که بالأخره اینها باید 
در بخش راندمان که تکلیفی در برنامه 
ششم بوده؛ به تناسب باید به راندمان 

نیروگاه اضافه شود.
ــوزه  ــره ح ــالأخ ــالاری گــفــت: قطعاً ب ــ  س

نیروگاه ها هم؛ حوزه راندمان را افزایش 
دهند، یعنی ما سی اچ پی ها را باید در این 
حوزه گسترش دهیم. این است که 1۸ 
میلیارد مصرف سوخت مایع در بخش 
نیروگاهی اســت و نزدیک به ۸5 تا ۸6 
میلیارد سوخت گاز را؛ یک عدد 95 تا 96 
میلیارد قابل توجه است. ما صرفاً فقط 
در حوزه نیروگاهی مصرف کنیم. بالأخره 
در حــوزه نیروگاهی هم به سوخت های 
اینکه در  تجدیدپذیر توجه شــود و هم 
بخش سی اچ پی ها و افزایش راندمان 
نیروگاه ها که یک بخشی هم مدیریت 
مصرفی اســت که باید به وسیله مردم 

اتفاق بیفتد.

گزارش

عکس: شانا


